
m THE MALAITA lOCAL COURT 

I 4/97 I· .. ;ND CASE NO: ••••••••••••••••• 

8th September 1997 DATE: •••••••••••••••••••••••••• 

. RATANI/FAUlWCO LAND Name of Land in D1sputel •••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

1) Le~~ Na.na1mae ot Daia (N) Village, West Kwara.'ae. 
. . 2) Josenh ICobusu of Dala (N) Vill.tuM, Box 72. Auld Name ot Plaintittl •••••• ;;e ••••••••••••••••••••••• ~; ••••••••••••••••••• 

v. 

1) Thomas Ngwasimaele of Dodola Village, West Kwara'ae 
2) Okale Ramolelea of Fooau Village, West Kwara'ae. of' Defendant: •••••••••••••••••••• • ' •••••••••••••••••••••••••••••••••••. 

DECREE 

JUDGBfENT I corm FINDING 

Court finds that in chiefs settlement Thomas was the complainant and Joseph 

Kobusu and B~holomew were defendants. That Mr. Leonard Nanaimae was the 

only witness i"o Defendants, complainant witnesses that time, .r Okole 

Ramolelea witness or PW2 now sat as Se..Cor\c:4 (2) defendants in Local Court ~ 

and John Daley the 3rd witness to Thomas in chiefs panel now PW3 Daniel 

~ his second names witnessing in this Local. Oourt to~. 
'" 

That Francis. Kwalagau the Chairman of the chiefs-.: panel now because the 

5~'b witness to Defe:ldant Thomas in this Local Court. These are the minor 

changes have taken places ~. these two Court sessions. 

This Court found that the two parties stem from two different genealogies 

and tribes. Leonard from Toabaita through Waneta who waa bought by the 

devil of Joseph Kobusu and Bartholomew Melo to Faubako land.. While Thomas 

Wasimaele descended of Maeau of Ufibu tribe (high land) of Kwara.'ae bush. 

Court found that the Plaintiff Leonard Nanaimae did not make clear in 
Oourt'his stand whether he is a spokesman for Joseph Kobusu and Bartholomew 

Melo or he is a pure Plaintiff of this case in defending the Defendant 

Thomas claim. He did not want to give his genealogy and submit his map 

to the Ccurt because they were not talking about the whole land Faubako 

but only a portion of land call Ratani. 

Mr. Leonard failed to produced his map and presented his genealoD in CO'll'r't 
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tribesmen gave away any portion of land to other tribes. 

Court found that Plaintiff Leonard denied his devil Koula never gave .~ 

any part of his Fauba.ko land to 8J'JY' tribe or for any reward (fooa) as 

defendant Thomas claimed. Leonard also olaimed that his devil Koula never 

took part of any reward (foea) with Thomas devi 1 <Maeau( m). 

r~1t - Davidson Tua told Court that the hmsom gift reward (foea) had took 

place in Aerusu land. between Niubo and defenda.nt's devil Maeau(m) I did 

not hear any evidence of reward between Maeau and the devil Koula of Faubako 

land as Defendant claimed. 

PW2 - J. D Daniel Bua.ra.fi stated that his deVil Niubo of Aeblsu gave reward 

to Maeau Thomas devil for the killing of the 6iants of Aebuu land. 

DW1 - Leonard Nauanimae stated his deVil Amauala maintained a' join 

relationship tie with Guliniu of Faubako land to provide me sticks for 

sticking my yam garden. I invited the two tri be amen to cut me sticks put 

them in bmdles carried them for me. They were Anotafa tribe and Tabakokoa. 

tribe. ~e to this reason Mr. Leonard agreed that the devil Guliniu was the 

!;t)nuine man of Faubako tribe. He denied Koula because he never made relation-­

ship tie with me or made re~se to this request. 

DW4 - Leonard Kaliwane(m) stated Leonard Nanaimae the spokesman came up 

in Court and denied Guliniu the devil of Faubako which Joseph Kobusu born 

rel~d to on female linealogr. Guliniu was the true devil of Faubako 
'-, 

land who' 'gaye the portion of land'Ratani to Thomas devil Maeau(m). The 

reward had taken place in Ae rusu land. 

DW5 - Franci s Kwala.ga:u mentioned that the three men came and am ved to his 

devil at Anotafa later they went up to Faubako then Niubo went to Oreore 

and .put up the reward to kill the giant (Fafanga.) of Oreoreiasi. Mr. Francis 

Kwalagau confirmed that the reward took place and taken by Maeau and his 

(--"iend Guliniu. 

The Court having considered Plaintiff's claim and his witnesses, found that 

his claim of denying Thomas right of ownership over aatani land wi thin 

Faubako land has no proper foundation. His witness fail to disprove 

that Ra tan! land was given to Maeau in e:mhange of reward been given to 

Guliniu (m). And haVing ccnsidered the defendant~ counter olaim and his jI 

In. tnesses, the Court is satisfied that the defendant Thomas in defending 
his right of ownership over Ratant land has established himself for such 



IN' THE MALUTA LOCAL COUIlI'. 

Held at MDA Auki on 8-9-97 

Before. J. So Make 

S. Ma.nuwao 
P. T Aranga 

Luoian Kebai 

Ci vil Land oase no. 4/97 fee paid. 

- 5 -
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C/Clerk 

1. Leonard Henai mae of Dala (H) Village, West Kwa.ra.' ae 

Plaintif'f.2. Joseph lCo1:usu of Dala (N) village, West Kwara.'ae. 

1. Thomas Hgwasimaele of Dodola. village, West Kwa.ra,'ae. 

Defendants2. Okale Ramolelea of Fooau village, West Kwara'ae. 

Statement of Claim: RATANI/FAUBAKO LA.ND. 

Court ask both parties for any objeotion against any members of this Court. 

Both parties have no objeotion against the Court members. 

Plea - Not liable. 

Court now open to the Plaintiff side d/ss. 

Faots - I am from or orlginated from Toobai ta where Joseph Kobusu bought me 

(anoestor) beoause this man Waneta knew how to olimb ngali nut when season 

O~li harvesting since that time until today Joseph bought women for 

me a.na'~thers who live with his tribe and we live as part of their tribesmen. 

"In April '1996 Thomas and fathers oame down to Dala. they wanted to make inquir7 

about the disputed portion of land Rata;ni/Faubako. T~ I am not talking 

about the whole oustomarY' land Faubako but Ratan1 whioh they gave me. 

When we went before the ohiefs of the area to talk about the portion of land. 

They olaimed the devil KOULA gave them the portion of land RATANT to them. 

I total~ denied beoause our father and uncles did not ell us all about this 

portion of land had given away to them. I did not know what reason why give 

away our portion of land to them (Thomas &: Tribe). Beoause land is one of 

the things in life a big thing. We must give for a big reason. Then they 

bought a aew fee of $150.00 to the ohief~ panel then these ohiefs look into 
" .... , 

the same oase about the same portion of l8.nd. During ohiefs panel I did not 

a,ttend the hearing but ohiefs who heard the oase asked Joseph Kobusu and 

Batholomew Melo would represent Mr. Leonard while I was absent for West Kwaio 

on religious activities. 
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When I came baok and talk to the chiefs that. I would open a new Court oase 

in Local Court against you the ohiefs. ~he ohief Francis Kwalogau and. other 

chiefs that they oan't ohange their deoision or settlement. 

Todlq I would like to talk ~nst the settlement of the oh:iefs of the area 
concern who gave deoision or settlement. The four ohiefs who sat dom to 

D"ake settlement was not true rut only two men ohiefs Francis Kwalogau and 

Clerk Simon Maeafu made the settlement. In this regard these two men were 

m'Ollg against the Amendment Aot 1985 that the ohiefs panel should oonsist 

of 10 - 1 2 members sit down together to di scuss the findings or settlement. 

During the ohiefs hearing too. 

Now I would like to talk on the disputed Ratani land. As I mentioned 

earlier that we did not give this portion to Thomas and tribe we did not 

know what reason n' gave this portion to Defendant side (Thomas) Ratani 

situated within other tribesmen land given for (Peter Kwaisulia). The site 

(area) whioh the Defendant went to make his boundary' line is not a true 

bou.nd.a.ry without our pemission the gemline land owners of the disputed 

Ratani. The defendant Thanas olaimed we gave them portion Ra.tani to them 

'oeoause their tribesmen oame to kill the eight giants of Faubako oust omary 

land. 

On Faubako tribal land did not give or put BIJY' reward (fooa) rut Aebu.su 

tribe put a reward (Foaa) KOULA was the right of Fauba.k:o land if he has any 

reward (foea) he then put for the Ratani people. The reward was put by 

dihe:rent tribe not Faubako., tribe. I did not believe Glllinju a landowner 

.of Faubako.. I did not believe the new generation present in ohiefs 

settlemezd~ is her~ with me (Leonard present in Court Ex "1"). But KOULA. 

was the true man those things happened during his time. I have my own 
, , 

generation with me here bu.t I did not Court about the whole oustomary 

land so that I could give out my generation but we only talk about a' 

portion of land Ratani that I have to bring up the points ooncerning the 

Ha. tani land. 

Acoording to our custom if I worship my devil then I go to kill some where 

like the reward. Aebusu tribe made I must return with this reward (fooa) to 

show to the devil in lhioh we offered the saorifioe. 
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The Defendant Thomas olaimed that J!J3' tribe gave the reward (:fooa) to them 

Batani portion beoa.use theY' illed, the eight giantsbl1t.th±sreward (;fooa) 

was put up by the A.ebusu tribe and the different devils: W'6l'1't- to make 

killing then took the reard :from A.e busu we did not know. 

Leonard t s signature. 

Question & Defendant to Plaintif'f 

Q1 : Are you a landowner or a spokesman? 

A: I and Joseph are landolmers. 

Q21 Are you a true man of Batani/FaubaJ:a) land? 

Al Yes I and Joseph are the true owners of Ratani portion whioh we gave 

away to other ~ 

Q3: You denied me from Batani whom did you. give Ratani portion of land to? 

A: I denied you not own Batani beoause my tribe or father did not tell 

me about you own the land. 

Q4: Who was the first disooverer of Ratani land? 

A: My devil Krula ;t'1rst settled on that land. 

Q5: Faubako Aebusu and Ratani one land or different lands? 

A: Aebusu is a different land. Ratani si tuated wi thin Faubako land. 

Q6: Are you big over Joseph Ko busu and l3artholomew or they big over you? 

A: Ba.rtholoDlew Domed b-lood related to us on female line to me and Joseph, 

rut I and Joseph Kowau are the genuine landowners they bought me to live 

in FaOOko land Joseph is the first son of Ph'11.ip Bofata'a that every 

'~hing on the land was banded to me to look after that I oalled us 

Joseph the laIldowners of the dispUted land Batard/Faubako. 

Q11 Do you know Kwaonifelo and Kwaniau. who killed them. 

AI Out of statement (no answer). 

Q8: You said you own Bat8.tl11a.nd have you a:ny tambu. site or properties 

wi thin that land? 

A: We only have a one tambJ. site 'Wi thin. this Ratani piece of land. 

Q91 Can you show your tambu site to Court party when we su.rv'ey the disputed 

area? 

Al Yes I will show my tambu site during the land survey. 

Q10: I" the late oomer boss over a land or the true landowner should be the 

boss over any oustomar,y 1a.nd? 

A: In custom if ~ or in this oase me they bought me to that Fauba.k::o 

land I must be the landowner with others I lived on the land for 5 
gnerations. 

0111 1};iI .T",a",n'hta a"'~o",+' ... - 'h. .............. ./.- -- "''L_ ,--." -- -"'--- • 
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As Joseph's devil bought me to 1iw on the land ~ ha.rvesting those 

groups of nga.li wt trees on the land.. 

Question gy Court 

Q121 Where did Peter Kwaisu.1ia oome :trail? 

AI He oame out of Boruu of Faubako land. 

Q13: Who gave this portion to Peter Kwaisulia.? 

AI My devil Koula gave this portion to Peter. 

Q14: Was ICoula from Ratani? 

AI Yes he gave portion of land in Faubako to Peter. 

Q151 What reason Koula gave "'Part of FaUbako to Kwaisulia. and tribe. 

A: When Dii died PeteIiCwaisulia's devil buried him that we gave him 

rewaxd (Firuta) Kwaiara this portion. 

Q16: Is Peter going to present in Court as a witness to you in Court? 

A: No but if I talk about the whole land hw would present in Court to 

support me. 

~!'t7: At 'What time you 'WOuld present Koula. generation in Court? 

AI I would present Koula.' s genealogy in Cou;rt' when we talk about the 

'Whole land of Faubako. 

Q181 Was Joseph attend ohiefs settlement too? 

AI Yes both of us attending the ohiefs settlement. 

Q19: Why did you not trace your genealogy of . how you should own Hatani 

portion of Faubako? 

AI ~ Tbis Batani is a small portion within Boruu customary land whioh own 

"""" qy my different tribe. , 
Q20: Is 'Batani land belongs to different man not yours? 

A. It is a portion of Faubako oUstomar,r land. 

Q21 : What oauses the disputed erupted between you and Thomas over the 

disputed land? 

. A. There was no land giving sinoe my devil Koula gave them Batani portion 

as a rewari that they killed the eight giants. 

PW1 - Davidson Tua of DaIa (N) village, West Kwara,'a.e d/ss. 

Facts - If we fall into the Amendment Aot 1985 where the right fall for the , 
ohiefs have the right to give any settlement of any dispute in the area. lihioh 

theY live I should be one of those ohiefs involve to give settlement beoause 

I live on my oustoma.ry land olose to the disputed areas of land. That the 

land boundary lines we have one oommon bounda.r;y. Slnoe this Court deals 

only with Ratani/Fauba.ko oause, that I would like to talk abOut what oauses 
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tbis case to happen that a. devil Ramoina.o I desoended the two brothers that 

Niubo lived in Aebasu and Ba.mona.o lived at Odu whioh they have one oOlllDon 

bouzx'ia.l7. During their time the devil Koula lived at Faubako land. Koula 

was the man who opened gate WSJ" for these two sea men. Through Koula. those 

rush people oame down to buy fish from these two brothers. That because 

these three men were good friends Koula save me a group of ngali nut trees 

oalled Otee Ongi. And that through this friendship me Niubo invited Koula. 

to oall a~ worriors to oome down and killed the eight giants from Aebusu 

land.. This incident happen true that defendants worriors oame down and __ 

killed these eight giants. I have to make it clear to the Court members 

that a di:f'.ferent tribesmen invi tint the worriors to kill the eight giants 

not :from Fa.ubako tribe. The story' I understood and heard :from gra.nds and 

fathers that Aebusu tribesmen already gave reward (foea) to defendants' 

tri be Maean took the reward (fooa). A:rr;r eXchange of land done between these 

two tribes I must honest that I did not hear it :from grands and fathers. I 

Lenoard gave me a group of ngali nut tree and other 2 men but others I did 

not know end hear thats all I have to S8\Y' in Court. 

D. Tua's signature. 

Question by Defendant to PW1. 

Q1 : 

A: 

A: 

Is that true Niuboo invited anyone to kill the eight giants? 

Through Koula the devil of plaintiff' invi ted bush worriors came 

to kill the eight giants. 

Why !I13' devil Maean who went to kill the eight giants then they AeruSl.l 

tri be give me reard (fooa) land or red money? 

"If ~ land given should be given by Aebusu. tribe not Faubako tribe 

my underst~ding the reward had been given to their gra.ndi'athers :from 

Aebusu.. 

Sqestion by Court 

Q3: 
A: 

Q4: 

A: 

Q5: 

A: 

Q6: 

As 

Was Niuuboo of Fau"btako or Aebusu? 
He was from Ae busu. tribe. 

Is Aebusu different from Batani/Faubako? 

Yes they are three (3) different lands. 

Is Ra:ta.ni portion only portion give as reward foea for Thomas and 

tribe? 

The reward was offered from AebuSl.l not from Faubako tribesmen. 

lihat was the reward (fooa.) given for defendant side since hi""vil 

ldlled the eight giants? 
The reward I said betwen Ramoinao and Niuboo is the exchange of food 
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hear f'.rom grands ~ father I must honest before' this honourable 

Court. 

PW2 - Selwyn Wadili of Dala(North) Village, West Kwara'ae, d/ss. 

Facts - I am not going to tell any long story l:ut a short story I believe 

that Leonard's devil was K0l14 (m) who came to live in Faubako land. JUt 

I am not going to talk about anything in Faubako land because I migrated from 

East Kwara' ae. I know Ratani/Fau'ba.ko land but out side with Mana' ano land. 

Everything wi thin Ratani/Fauba.ko and Mana. , ano lands I am not talk about. 

Selwyn's thumb print. 

Qaestion by court 

Q1 : Why did you come to help Leonard rut you ~ you did not know MY 

thing on the disputed land because you oome from East Kwara'ae and 

Koio? 

A: I only arrived in Dala area in 1962 and got married there. 

Q2a Did you live with Leonard? 

AI No I only heard story from Dad. 

Q3: What do you mean Lelebeti (or little) about Ratan1,/Faubako land? 

A: I only gave a small story" in Court I mean Ratan1/Faubako land belongs 

to Leonard not Thomas. It is situated in Dala area. not in inland 

bush areas. 
Q4a,_ Who owns the Ratani portion? 

-, 
A: teonard owns the disputed Ratani land. 

,-

Q51 What is the reward of killing of eight giants of Aebusu land? 
, 

AI Wasi knew about things between Aebusu men not Fa.ubako men the reward 

must be given to N'gw8.s1' S' -,tribe not Leonard's tribe. 

Court adjourned at 4 pm until 9 a.me 9/9/97. Court resumed at 9 &em. 10/9/97. 

PW3 - John Dali of Kakakra village, test Kwa.ra'ae d/ss. 

Faots - T<>d.q I will not talk about land blt the friendship our anoestors did 

between Fauba.ko and Aebusu tribes. My devil Niubo and Koula of Fa.ubako tribe 

there was incident happened with N:iiubo's son Ma.:Ire that the giants (Fafanga.) 

OD:'eore ate (killed) him. In custom that man oouldn't kill his own blood l:ut 

~ must find. a different man to take refenoe that Niubo oalled upon his 

brother Ramo:iina.o of Odu'u tribe (land) to find anyone to kill the giants 

(Fa.fanga) that Ramoinao who knew Maeau, Thomas's (defend8nt)devil came and 
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killed the giants of AebuSll lam my customary land. 

Later after Naeau killed those giants a reward. (fooa) ~inisi was offered to 

Maeau Thomas's devil. The reward offered. to Maeau were pigs, bettIe nuts, 

smell lea_s, red monies and took them to his tribesmen. Friendship between 

Ae1:usu and Faubako with Niubo and Koula. My devil shold Leonard to Faubako 

devil KouJ.a.. That brother Thomas it is true in fact that his devil came to 

killed my giants (Fafanga) of Aebusu/Oreore land. Thats all I have to Stq 

in Court today. 

Question to PW3 W Defendant 

Q1 : In chiefs settlement in Dala village you. were with me or wi tne ssing 

me ldl;y' you. help Leonard in Looa.l Court toCl.q? 

A: During chiefs settlement I came in as indepdent man I did not witness 

to Thomas and Leoard. That I did not deny your devil ldlled my giants 

(Fafanga) of Ore ore tribe. 

Q2: Is '-Niubo and Koula were brothers? 

A: No they were tl,fO different men. 

0.3: Only one man can he carry lots of food you. offer for the reward to 

his home? 

AI Signs of killing would show victory that preparation must be made 

for arrying the reward a.:f'ter the killing. 

Q4: Was Niubo your devil related to Koula? 

A: No, they were two different men of two different tribes rut only 

friendship linked· (tied) between them that bush people brought taros 

'~or exchange for fish with Niubo's people (saltwater people). 
'. 

Qqestion hr,Court 

Q5: What tribe do you come from? 
A: I descended of Niuoo'-of Aebusu tribe. 

I 

Q6: A you gi va the reward to Thomas? 

':': Yes. 

Q1' Did Leonard' s devil give reward (fooa) or your devil? 

A: My devil gave the reward. (fooa) to Thomas.' 

Q8: Did Ramoinao ask Koula to find anyone to come to tell Maeau. to do the 

killing? 

A: Ramoinao told Maeau to kill the giant (Fa.:tanga.). 

Q9: Is Aebusu situated within Ratani? 

A: I did not know their locations. 

Q10: How lIlalIY Biants (fatan&a) Thomas's devil Maeau killed? 

A: He killed seven (7) giants (fafanga) 
,,11. Teo 1""""0:111 '~"n nlnAA i:n RAtAni (diS'Dllted)? 
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The plaintiff' Leonard wished to withdraw his other two witnesses Ramosalu 

of Kwaia.bl village and Allen Aika.fua. of Tiuni village,. 14'». Leonard sent 

news for these two witnesses to oome to him but they never turned up. 

Mr. Leonard been disscussed with them the week before that he would piok 

them 'but dued to no tra.uspot he will not piok them to a.ttend this Court 

todq. 
Leonard - signed. 

Court now opened to Defendant. 

'l'homa.s ot~la village, West Kwara.' ae d/ ss. 

Faots - Now I would like to give 1II3' story how I k:i.lled the devil that 1II3' devil 

went to kill the giants of Aebusu tribe following the news sent to find. azJY 

man to kill those Biants (Fafall8a). Hr. Niuboo of Aebusu tbat the giants 

ate his son then he pu.t up a reward (fo08.) for a:ny man k:i.ll those giants they 

may take the reward, Mr. Niuboo was searching to find &JY man to oome down to 

Oreore Aeblsu to kill those giants. Later he found his relative Guluniu(m) 

of Faubako tribe and told him to find a:ny man to aome to kill those giants. 

He told Guluniu who knew my devil in the bush areas that Guluniu oome up to 

me in the bush area in Uti 'bu land. Later my devil oame dOVln with him that 

just before JI3' devil meant to aome to ld.ll those giants. 

During that time a custom feast (maoma.) happened in Aebusu. land. That those 

giants were the first people to eat the custom feast ' (maama). When I reaohed 

the land with what my devil had I did not kill; them with any custom war olubs 

(AWol"" Subi) but oolleoted eight black stone (Fauboso) my devil arriTed 

custom feast (maoma) oven oooked (dua) that eight greasy part, belly of the 

~ that I heated those eight stones and parcel them with those greaq of 
'" ... 

pig. I. ~orgot to mention the eight stones and eight bamboo 1II3' devil brought 

with him. This.~is how I killed those devils (giants). 

The first giant (faf~) aame down and knell down opened his mouth I held 

the red stone with (Saki) put it with the pig and put to his mouth and 

swallowed them. The giant thought he would alive this was how 1II3' devil 

started to k:i.ll those giants at the same ~ime eaoh giant at the grease pig 

wi th a hot stone 1II3' devil gave water from those bamboos. This was how my 

devil k:i.lled those giants (fafanga.). 

From then we oome baok to Niuboo and Guluniu who put up the reward (fo08.) 

later I 1II3' devil oame down and slept with Quluniu. After the k:i.lling of the 

giants 1II3' devil oame and slept with Guluniu (m) that Niuboo of Aebusu. gave 

the reward (fooa) to Guluniu and 1II3' devil. We took the reward and oame to 

Guluniuts land Faubako. Beoause 1II3' devil was only one man later that 

Guluniu and 1II3' devil talked together it was not fit for me one man to take aloh 
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things like fish, pigs, bananas, bettle nuts, oocowt lsafts and eto. That 

we ma.cle agreement that Guluniu may take the reward (fooa.) .'he got the foea 

then Quluniu gaTe him the Bata portion of Faubako land to rq devil. 

Therefore, this is how rq tribe owns the portion oall Batani Faubako land. 

These things happened before Koula' s time. !he devil Koula oame down from 

a place called Feraol~ He came and settled at Mana'ano site he never lived at 

li'aUbako. But Guluniu was the geniune man of hubako la.nd. Beoause his worriors 

oompanied with JIIY' men who went dow to kill the giants of Aebusu. land, 

including Niuboo. Kaula liaS not took pa.rt of the killing 01' arrangement of 

the killing of the eight giants. Koula'stribesmen were not level with my 

tri beamen who did the killing of the giants were of the first generations. 

Koula was of great grandfathers or a man of this d.a.y. 

This is how Mr. Leonard did not lmow the reward whioh they gave to my devil 

(Maeau) I would olose here bu.t my witnesses will oontime what I have left 

out ooncerning the reward (fooa) given for my devil. 

My generationa- KAEAU begot. liAKILI (m) 

" ODE em) 

" LIULAllJ. em) 

" AIBALl em) 

" XAULA. (m)' 

" GWAID.AKO em) 

" WAlCILI (2) (m)' 

" .AIRARA (m) 

" AIDOE (m) ,- If lDUII. (m) ~ 

" KO'OGA (m) 
" :rn:t1AU (m) 
U '-< J!1A (m) 

" RE30 (m) 
MORRIS (m) 

" MOTEE (m) 17 generations. 

This is my generation started from the man who killed the giants of Oreore/ 

.&.eblsu tribe until tocilq. 'lhats a.llt I have to sq ;fan oourt todq. 

T. Wasi - signature. 

court ~ourned at 12 noon and resumed at 1.30 pm in the afternoon. 
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Question bz Plaintif'f to Defendant 

Q11 Was Niuau. begot :ita then At!l. begot who? 

AI Yes lliau begot Ata and the."l Ata begot Raso. 

Q2. Is tha.t t1'\.1e Y01l,traeed Korris begot Motee? 

A. Yes, Morris begot Motee. 

Q31 Is Kotee yC1U:r tather? 

A. I did not know; 
Q41 Who gift Guliniu those '!';h.ings and who represent him at tbi.s present 

time? 

A. Non one representing ill Faubako tod.ay. 

Q5' Why did you. sq Ouliniu your generation are on the equal or level gene-­

ration? 

AI This generation levels with my man J4a.ea;u who killed the giants in 

Ae lusu land. 

Q6: How do you know the exaot number equal 'With your generation of Maeau 

to Guliniu? 

AI :Beoause Guliniu went to tell my devil to oome. do the killing ot the 

giants and took the rewards. 

Q71 .Are you questiong or tell Court the t1'\.1th? 

AI I am telling t1'\.1th ~ Court. 

Q8. Did Jlaeau tell the story you give in Court or one of your witnesses told 

you the statement you give .in Court tod.a¥? 

~.. It is my custom sto1"3" banded down by my ancestors. 

,. What _&lOa you slept with the reward (toea.) at Fanbako land with 

'Outiniu? 

~A. He slept, 'With my devil J4aeau slept with Ouluniu because he had friendship 

wi th and aSked him to oome and do the killing of the giants. 

Q101 Did you worship Ouliniu before going to kill the gimts or your own 

devils of Ulilu tri'be? 

A, My devil worship his own de~l before oame dOlm to do the killing ot the 

eight giants in Aebusu land. 

Q111 ~ didn't you take baok the rewa.rd (fooa) to Maeau 1:ut gave to 

Guliniu? 

AI ~liniu and my devil made agreement that the reward (fooa) maybe 

used or taken by Guliniu (m). 

Q12: Why didn't you" show my devil the modes of' sacrifioe, you bring with 

you to FaubaJa:) betore go tor the killing? 

A, The agreement was done between our two devils that JJ1,Y deVil Hasp 
allowed the reward tor Quliniu tha.t he allowed JJq devil a portion 

of' la.nd oaJ.led Rata portion. 
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Q1 3: Thats means after the killing you gave away your modes of sacrifice 

to any person you can find? 

A: Not every food shown to the devils part of the reward but only 

Ainimani could be shown to the custom priest to tell his custom 

modes of sacrifice and devils. 

Q14: You said yaur men killed eight giants can you tell Court the true 

facts:.' 

A: Yes. 
~ 

Q15' Is that true that Manaseh taught yau::c the story you gave in Court 

today? 

A: No this is not true but my own genealogy and story. 

Q16: }lho begot l'Tanekwao if you killed the whole eight giants of Aebusu 

Ore land? 

A: Yes one giants survive the seven (1) my devil killed 'them. 

Q11: Can you tell Court the truth? 

A: I did not know what said in Court not true. 

Q18: Is that true you mentioned in Court eight giants y~ devil killed 

them now you agree only seven your devil killed which is true eight 

or seven? 

A: Yes I killed the eight giants (faf'a.nga.) one survived escaped. 

Q19: Can you tell Court ehat sizo stone you kille the giants vdth? 

A: Small size (stone) not, large stones as you vTould think. 

Q20: Can you show Court size of the stones used? 

AI A small size shown by using two fingers but in circle. 

Q21"'"It is possible for Maeau asked he eight giants to open their mouths 

that time:.' 

~: Yes it was possible that time because my deVil could use magic things 

to catch these giants and kill them. 

Q22: What did your devil use to make the giants go mad? 

A: I used custom modes of sacrifice before coming to kill them. 

s~urt adjourned at 3.15 pm because of a contempt or Court made by an old 

IIlall name Maeau mentioned in Cau::ct by the Plaintiff Leonard Nanaimae when 

questioning the Defendant Thomas Wasimaele. Court resumed at 9.30 a.m. 

Q23: Can you put right yau::c generation that Heso begot li.ta which is his 

brother? 

A: There were 2 Reso, Reso 1 and Reso 2 he is Reso 2. 

Q24: Is that true Morris begot Motee in your generation list? 

A: Yes, you have asked this question yesterday. 

Q25: Aubotea begot Wasi and Crhis is that true, Motee begot you? 

A: All these aue~tions have been asked yesterdav ~~ answered. 
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.;;';26: Can you tell me the names of the eight giants (Fafa.nga.)? 

A: I did not know their names but went to do the killing Which Riuboo 

requested. 

Q27: Is that true lntnesses only adviced you in this case? 

A: lTo I only tell Court about what I know and my witnesses will ·~:~ell 

Court what they know about our case. 

Q28: You said lTi"l.lboo and Guluniu were brothers, what 'bribe did they come 

from? 

A: I am not sure but I only heard they were brothers but I do not know 

where they came from. 

Q29: Is that true you give story which Manaseh told you in this Court? 

A: No I produced my own story not from Manaseh. 

Q}O: Who was your devil discovered Ufibu land? 

A: Ue did not dispute Ufibu but Rata land. 

Q31: Who gave you reward (fooa) Aebusu or Fauba.ko? 

A: Ae bum tribe give me the rerre.rd then talked with Guluniu in Faubako 

land I gave him the reward and he gave me a portion of land (Rata). 

Q32: Are you sure only yoo:r devil (Maeau) went down to do the killing or 

some worriors accompanied him? 

A: Yes he himself came down not accompanied by any worriors. 

Q33: WS Guliniu the right IIlBD of Faubl.ko or Koula? 

,f;.; Guliniu was the right man of Fauba.ko not Koula. 

9Hestion by Court 

Q.>a:, Can you trace first generation comes dOvID and reached Kaula? 
A: I do not know other man's generation but only my generation. 

Q35: Who was the genuiI,l.e man of Faubako land Guliniu or Koula? 

A: Guliniu was the genuine man of Faubako land. 

Q,36: Koula your man or Leonard? 

A: He was Leonard I s man. 
(;,37: Frille reward given by Aebusu tribe to you or Leonard? 

A: The reward was offered by Niuboo of Aewsu tribe. 

Q38: In our malai ta custom it is right for only one man to go to take the 

reward (fooa) offered or other relatives must go with the leader to 

take the reward (fooa)2 

A: In this case only my devil came down did the killing then came with 

the I'eward to Guliniu and discussed about the reward (fooa). 

'~39: Is that right 116 custom to tako such reward (fooa) and. divide it on 

the road or in other land? 
A: My devil came down fa;::, away that they Guliniu made &1 argument. 
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A: Niubo requested anyone that Guliniu asked me to come to do the killing 

and take the reward (fo08.). 

Q41: Where did Guliniu and Koula live and made sacrifice before they came to 

take the sacrifice? 

A: Niuboo of Aebusu, Ouliniu of Faubako and Koula of Mana' ano tribe. 

Q42: Have you any sacrificial site in Faubako land? 

A: No rut only the site where the reward (fooa) divided. 

Q.43: Has Joseph and Leonard have any tambu site in Ratani? 

A: Yes I have a sacrificial site in Ratani. I did not know about the 

Plaintiff's because they never mentioned their properties in Faubako 

land and Ratani portion of land. 

~M: Why' did Maeau hear the reward but his brothers and worriors never came 

with him? 

A: Only Maeau my devil came down because he menat to finish the reward 

in Faubako land near Aebusu. 

Q45: Is Aebusu land close to Ratani the disputed area? 

A: Yes it is close to Ratani land. 

QA.6: Did your ancestors ~ttle on Ratani land after the exchange of the 

reward took place? 

A: Yes we lived there for 2 - 3 years. 

Q47: When Guliniu and Maeau discussed the reward (fooa) to be taken home 

or remained with Guliniu where were Leonard Nanaimae and tribesmen 

that time? 

A.: I did not know where Leonard and. tribesmen live that time. 

Q48: Who was the man lived on Rata portion after the reward exchanged? 
(\- , 

"L: Maeau lived there with his tribesmen for a short time. 

Q49: How many generation of Maeau lived on Rata before going back to bush 

areas( high lams)? 

A: I did not know how many generation of my people live there at on 

Ratani/Faubako land. 

Q50: Can you show to Court any thing you own on Ratani land when we surveyed 

the area? 

A: Yes I will show you my signs of worshipping devils. 

Q51 : How many ta..'Uru si tea have in Ratani land? 

A: Only one sacrificial ·tambu site. 

Q52: Has Joseph Kobuau any tambu site in Ratani land? 

A: I did not know. 

Q53: Is Ratani discover or Rata? 

A; P.atani situated outside on different land but Rata is the portion we 

disputed about. 
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DU1 - Leonard Nana.imae of fubuitolo village, West Kwara'ae d/ss. 

Facts - I am originally landowner of Hala land. During the time, of my 

ancestors live in Hala they maintained a join relationship with Guliniu 

a man of Faubako land. This relationship ldth Guliniu a wan of Faubako 

land. This relationship forced during time my ancestor made a huge garden 

of yam mainly for custom feastting (maoma). Because of this garden my devil 

by the name AlUUALA. contacted Guliniu(m) of Faubako tribe if he could 

providing me a type stick or tree name KWAHANEHANE this tree could be gI'O'Wll 

particularly in Faubako land. After Guliniu responsed to any request that 

I invited two tribes to help cutting bounches of sticks and carrying them 

for me. These twoo tribes were: 

! ) Anotafa tribe 2) Tabakokoa tribe. 

Due to this reason I am totally agreed that Guliniu was the genuine land 

owners of FaubaJr..o. I denied Koula dued that he never made relationship tie 

wi th me or made response to this request. During those days I also knew 

that Ouliniu gave a portion of land name Rata to Maeau regard to the re~ 

(fooa) "Widoh Niuboo and Gu.liniu prepared. In fact Guliniu, Niuboo and Ba.si­

niu were originated from Gao. "l-llien they first arrive they settled at 

Anotafa with F. Gwaloggu's tribe before Guliniu went to Faubako and Niuboo 

vrent to Aerusu. Actually when Niuboo settled in Aebusu and named that site 

as ORE ORE I ASI. 

Later during those days the event reward (fooa) happened. Because Niuboo 

related to Guliniu that Niuboo contacted Guliniu to find aJ:JY man to come to 

!;ill the giants of ORE ORE I ASI who killed Niuboo's tribesmen. However 
"0 Guliniu contacted Maeau a man from Ufibu tribe to which he came doVlll and. 

l::illed the giant that Maeau took the Ransom gift reward (fooa) regarding 

o~he event. Maeau himself w'as not able to take this rew~~ to his home 

that he made an agreement .. lith Ouliniu of Faubako that they made and 

exchange in order that Guliniu took the reward (fooa) and Maeau took Rata 

portion of land. I know that these things happened. That those tribesmen 

of Galona came and name again Aebusu today. Thats all I have to sa:y in 

Court toda:y. 
Leonard. Nanaimae t s signature. 

C,luestion W Plaintiff' to DU1 

Q1 : 1lho represent Guliniu of Faubako land today? 

:, • Noone survi va on the land. 

Q2: Do you think possible for Maeau to give away the reward away without 

thanks giving to his devil? 

A: The activity could be done when he returned home. 

0.1: Are YOU Quessing for telling such statement before the justices? 
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Q4: Are you talking on what witness Manaseh gave you advioe? 

A: Ma.naseh is not my father I have no ooncern about 14a.naseh has advice 

to others as you olaimed. 

Q5: You said Guliniu from Gao hOIf did a man from Gao immediately made 

oontaot to a man from Malaita bush? 

A: Tbey oame settled at Faubako before made oontaot to the bush people. 

Q6: You said Guluniu, Basinim and Niuboo where from GAO, who was their 

father? 

As Their father was Uiubaru (m). 

Q7: Row do you prove to this Court that the;, were brothers? 

A: They oame from one fami~ of Gao island (Isabel). 

Q8: You said Niuboo, Guluniu and :Ba.siniu settled at Anotafa. Is Anotafa 

si tuated on the ooastal areas or in the bush areas? 

A: Anotafa land starts at bush and ends down the sea. 

Q9: Where they not afraid to settle in the bush of Malaita when the 

cannibalism was still praoticed in those Cays? 

A: Aotually there were huJna.n beings and they have to take preoaution of 

their safety. 

Q10: How far from Hala to Faubako and Oreoreiasi? 

A: They situated in line where those tribesmen have an easy aooess in 

oontact eaoh other. 

Q11: vlhen the rmmrd was offered did your anoestor preseTlt that time? 

A: I am not talking abOl.di the presence of my ancestors but the truth 

about the reward. 

Q1 it Are you telling false or truth in Court todaJr? 

A: I q.m telling truth in Court seeing that the inoident had ocoured and 

the fact is theres. 

Q13: Can you tell Court e7~otly the site the reward for, was offered in 

Ore oreiasi? 

';U This event took plaoe in Oreoreiasi now ohange to Aebusu land. 

Q14: Can you differenoiated what you saw and aotually hear? 

A: Hearsay evidence is related to what you saw and what you talking about 

you are talking about the truth. 

Q15: Are you giving evidenoe as a primary owner of Hala or as a clerk to 

ohiefs panel of wa:rd 4? 

A: I never involved in chiefs panel of ward 4 but came on behalf of my 

land Hala. 

Q16: l'lhere did the giants of Aebusu live Oreoreiasi? 

A: I am not talking about the giants 1:ut the given portion. 

Q17: In your statement stating those things like you saw them in the field 

~.p "'0" 1 ~ +'''(7' ; R t'ht-l.t true? 
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Q18: Is it possible that :f.1aea:u carried the reward (fooa) to Guliniu of 

Faubako land? 

A: I did not talk about carrying the reward but the agreement made to 

exchange the reward (fooa) ,d th Ratani portion of land in Faubako. 

Question by Court 

Q19: What part of Hala 1a.nd you made yam garden? 

A: At FUlifooa area.. 

Q20: Is Fulifooa in Faubako or Ratani? 

.A: It is in Hala land .. 

Q21: Is Ha.la land a different land from Faubako land? 

!.: They are tirO different lands. 

Q22: Guliniu and Niuboo and Easiniu were brothers? 

A: Yes they were brothers their father was Gulu~. 

Q23: Those tbree men Ouluniu, Easiniu and Uiubo came to whom? 

A: They came as sea going (travellers) and Guliniu came to settle at 

Faubako and Niuboo came to Ae busu land. 

Q24: Wbat connection of Hale. devil to the devil of Faubako land? 

A: They live closely to each other and have contacted and possibility of 

have access to contaot each other. 

Q25: Why didn' t you attend to chiefs panel when hearing the land settlement 

of this case today? 

.A: This is the failure of my client that never contacting at the first 

place. 

Q26: ,". Have you heard of Leonard and Joseph in the area of Hala and Faubako 
'.,-, 

lands? 

A: Leonard the Aebusu tribe knew about him but Koula livecl at Mana'ano 

land. 

DlT2 - Alfred A.ruru of Liimadia village, West Kwaratae d/ss. 

Facts - I 'am going to talk about Amauala (m) told Guliniu to cut sticks 

.A.l::..'ala for those garden yam at Fuligoa. That my devil of Takaboa land 

ordered my tribesmen to carry those sticks for yam garden and put them 

at Basakana on my land. Later my devil Aba.kuku.fia carry those sticks 

(sabani) and put them at Kurukoa area. Later Amauala my devil and his 

men carry those sticks to EUlifooa. gardening site. During that time 

Guliniu and Maeau were there~ that Guliniu gava.e Rata portion to Maeau (m). 

Guliniu lTas the true man of Faubako land not Koula as plaintiff stated in 

ld.:; statement. Therefore, I denied Koula was not from Fauba.ko but Guliniu 

was the landowner of Faubako that he had given Rata portion of land to lI1aeau 
\ rn. -'-_ ., .. T ,, _____ .L~ ____ ..: .... (1 ___ ..&... ..L_..:I __ _ 
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Question by Plaintiff to !.DW2. 

Q1: You are a paramount chief of ward 4 West Kwaratae are you telling 

the true words in Court? 

AI Yes I know Guliniu of Faubako land. 

Q2: Is it right that l4aeau give a portion of land to Guliniu? 

AI Bo I said G-~iniu gave Rata portion to Maeau. 

Q3: Who 'Was the father of Guliniu? 

A: I did not know I am only witnessing Thomas Wasemae. 

Q4: Why you mentioned the names of those devils but denied you did not know 

what is the real StOl"3' you talk about in Court? 

A: I only mentioned that Ouliniu ot Faubako land gave to Maeau a portion 

Rata in Faubako'; 

Q5: Why one of the witnesses mentioned cutting sticks his devil did and 

now also mentioned your devil also cut sticks for sticking of the yam 

garden? 

AI I only state Guliniu's men out sticks then my devil ca,rry them from 

BasskaM to K'1UDlkwao areas. 

Q6: Is Basa.ka.n.R. close to Ratani areas? 

AI Basakana land is divided by Dala river and Rata/Faubako on the other 

side. 

Q7: Your statement is similar to the first DW1 are you make up stories or 

truely heard from ancestors? 

A: First witness deliTered his own story rut me give my own story. 

Q~, What area (site) Guliniu and Maeau lived? 

AI ~eau live Guliniu in Faubako land that time • 

. Q9: Can youexpla.in to Court your relationship tie to Guliniu and Maeau 

that your tri beaman cut sticks? 

As The agreement was inade between my devil and Gulini~ to out sticks. 

Q1 a t It is possible to tell a man who do not know you before to go to do a 

piece of job for you? 

AI Yes he knew my devil that he told them to go to do the work. 

Court adjourned at 4 pn. until 9 am 11/9/97. court resumed at 10.15 am 

continuation ot questioning to DW2 by the Plaintiff" ~ Court party. 

Qqestion by Court 

Q11: What reason GulirUu may take the sticks or (sabanis)~~ 

AI Only Faubako land got the sticks for sticking or the YaJll garden. 

Q12: Which land the plaintif'f and defendant talked about Faubako or Aerusu? 
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Q13: Who gave the portion Rata to Maeau, Guliniu or Niuboo? 

A: Ouliniu gave Rata. portion to Maeau(m). 

Q14: What reason Guliniu gave Rata portion to heau? 

A: I only knew Guliniu gave Rata for Maeau. 

Q15: What relationship tie have you to Hala tribe? 

A: I live between Haubako and Hala tri bal lands that only type trees can 

be seen or found in Faba.k:o land that this devil ordered the stioks for 

the garden. 

Q16: What oonneotion have you with Faubako tribe that they know well and 

ordered the stioks to be out and oarried to the yam garden in FUlifooa? 

AI Guliniu knew well Abukufia. 

DW3 - Ma.na.seh Susnngajnia of Watekwanga. village d/as. 

Faots - Koula once upon a time Joseph's devil lived at Gw-c:drofa then he left 

for Feruria later a oivil war broke out between FUlifaia and Gwairufa tribes 

that this devil name not know Koula run. away ans settle at Mana.'ano and 

moved to another pl!aoe I can't go any further. Thats all I have to sa;y in 

Court. 

Manaseh' s mark. 

guest ion by Plaintiff to DW3 

Q1: Is Watekwanga olose to Faubako? 

A: Above Faubako land. 

Q2: How far is the distanoe? 

A: From AUki town to Kilusakwalo. 

Q~ Is Rata within Gwairu.:ra land? 

A: ""T,he disputed portion is not situated in Gwairufa but because their 

devil oame down and Passed me in Gwairufa land. 

Q4: You one of :the ohiefs of ward 4 in West Kwara.'aeare all the things 
you said in Court ~ from advioe is it true or not? 

A: I am not a ohief of word 4 rut an ordina.:ry man Leonad is telling liars. 

Q5: You are one of the witnesses for Thomas do you know th event that you 

witness for Thomas? 

A: Yes he talked about true thing. 

Q6: lvlanaseh why did you know our tambu si tea on top but not mention where 

about or exaot site the event took place? 

A: Gwairufa is their true principal tambu 8i te where the enemies 

killetl them and. run avray from. 

'7:.7: Mnaseh is that true the thing you mentioned in Court oonoerning events 

are not real true? 

A: I can't tell liar in Court. 

Q8: Koula lived at Mana.'ano then came to Faubako has he any settlement 
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A: I did not know because I have mentioned statement from Koula came 

down to Mana. , ano. 

9Hestion by Court 

Q9: Are you QOme to Court to tell the true in Court or tell lip's? 

AI I came to tell the truth in Court and before granDY. 

Q10a During your stay in Mana'ano whom did you see come pass to Faubako land? 

A: I saw Ouliniu lived at Faubako land. 

Q11 : Why did you not mention the main thing which cause the dispute between 

the two tribes lut talked about Koula Rata/Faubako landf 

A: I can't go anY further but I have to stop here. 

DW4 - Leonard Kaliwane' of Olia village, West Kwara.'ae {Tiuni} d/ss. 
Facts - I am here before this Honourable Court to talk on the bounda.ry lines. 

The boundary goes up the Mala river is the true bound.a.ry reaches Ta1a.ingai­

denge (pool) Namo then another bound.a.ry between Faubako land and Ooro land 

comes up and reaches the same (pool) Tala.nga1denge. The top 'boundary belongs 

to Bartholomew starts at Talangaidenge goes up to a site call Buiano. 

The boundary made in chiefs settlement I disagree but the bounda.r,y 'Which 

Thomas claimed in Court which starts at Talaigaidenge I believe this is a 

t:rue line. Leonard who sitting in Court was taken from Aebusu tribe 

Joseph who is sitting beside Leonard took him from Aebusu., land. Bartholomew 

Melo also from Subea tribe. ~hat they took up the case belongs to Joseph 

Ko~ which is not right. Joseph Korusu is born female line of Faubako 

tri be bUt when Leonard Nana1mae came up in Court denied Guliniu the devil 

·~;hich Joseph born blood related to Faubako l~ 

If Leonard denied Joseph in Court he also denied his devil Guliniu too. 

Therefore, the genuine man of Fabako land Guliniu(m) gave a portion Rata 

to Thomas tribe. Tbats all I bave to say in Court. 

Leonard's thum print. 

"Restion to DW4 by Plaintif:f' 

Q1: How far from you of Bako to Faubako? 

A: Bako is in east Fataleka but Faubako is in Dala areas. 

Q2: Is it possible for you a man of different tribe of Bako to put our 

'boundary line of Fauba.ko? 

A: Yes my brother land is far awaJ but I born female of Ooro land and 

know this bouna:ry PIlt by ancestors. 
Q3: Why did yau disagree w:ii.th the ohiefs bounda.ry line set up concerning 
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Q4: Can you tell Court how ma.n.Y generation live on Ooro land until today? 

A: I lived there for fourteen generations. 

Q5: Are you telling the truth in Court since your arrived in area in 1961? 

A: I lived on the la.nd long time ago but I got married in 1961. 

~: Do Kaliwane know th~ event happen in the disputed area Rata/Faubako? 

A: You have no right to ask me anything about Faubako beoause you know 

nothing of Faubako 1:ut I know things of Faubako land. 

Q7: Who was the father of Guliniu? 

A: GuJuba.:ru was the father of Guliniu whioh you do not know that you 

ask me. 

Q8: Who desoended of Ouliniu today? 

A: No one live or de so ended of Guluniu (m) i 

Q9: Row do you know that I am not real man of Faubako? 

AI You are not true man of Faub3ko 1:ut Joseph Kobusu is the real man 

born female of Guluniu. 

Court adjourned at 12.00 noon. Resumed at 1.30 pm. Continuation of 

questions. 

Question BY Court 

Q10. Is Talaingaidenge the true bound.ary line reaching Ooro land the true 

boundary of Faubako land? 

.. ~, 
Yes, i'is bou.nd.a.ry from Dala to Ta1a.nga.idenge enolose by Da.la river to 

Talaingaidenge (pool) is the bo~ line enclosing the Faubako lani • 

Q11:' Who owns the Faubako land? 

A: Thomas Wasi owns Rata di~ted portion of Faubako. 

Q12: Why' did you said Leonard's out boundary is not true? 

A: Because the extencU.~ bounda.ry" up the bush not of Faubako but on Ooro 

land. 

Q13' Is Ooro land situated Faubako land? 

A: They are two different customary lands. 

DW5 - Franois Gwalagau of Fote village, west Kwara.'ae d/ss. 

Facts-I would like to talk on what had happened on the places called Faubako 

and Ae1:usu. The story is about the trbree men Niubo, Guliniu and Basiniu (m). 

They oame from Gao they were Gao people then they settled with my devil or 

tri beaman of Anota:f'a la.nd. During their stay there my devil sent these th:t·s~ 

brothers to settle at lPaubako J.and. Than Niuboo went to live at Oreore la.:rn. 

whioh is now oalled Ae b.lsu. when they left Gao. They brought with them the 

eight (8) wild men giants their daily food was man at last they ate the only 
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Basiniu of Faubako land. Later they found a. man of Ufibu tribe by the 

name heau. They talked. together with Maea:u he agreed. ~bat he knew how to 

kill suoh wild. people like that. Then time of the custom ,feasting (maoma) 

of ORlOC>REI.ASI that Maea.u made a pudding and killed those eight giants. 

Later Maeau took the reward (fooa) with his brother 0u1iniu of Faubako tribe. 

Later Guliniu talked together his brother Maeau to deoide about the rwa.rd 

whether he would take the reward or not that he a.llowed the reward (foea) 

to Guliniu then he allowed a portion of land oalled Bata to Maeau (m). 

Koula was chased out from Ferauria during a oi vil war this war oocurred. 

between him and people of FUlifoia in the bush that himself run away and 

settled with his people in Mana'ano area.. That he lived with the devil 

DUNAFEFELO (m) in Mana'ano. He lived there but the same people of the oivil 

war still ai'tering him wanted to end his life. Later they took him to 

Morado (near Taeloa) he lived for 10 generations there and died. 

Then his devil Ri.ngekona oame to OREDRE land and live at m.IFATA and made 

a male house oa.11ed FERAGWABO ( a deoorative maJ.e house). Later when the 

male house oompleted he fClJund someone to olimb nga,li nut trees. Then he 

went to ask people of Aeru.su tribe found someone to olimb ngali nut trees 

for him. Later he found a man name Waneta and Waneta was given for Rinakona 

(~) Joseph's devil. 

Koula now he blood re~ted to Faubako Koula came do-wn to Mana. , ano beoause 

he blood related to 0u1uniu on female line of Faubako l~ Therefore, 

Mr. Leonard knew nothing of this man. Joseph knows all about his relatio:rr­

s~ tie to Koula.. This is the rea.son I morT that Joseph's devil offered 
-"--

this por~ian of land Rata. to Thomas's devil. Joseph's devil Guliniu made 

an agreement with Thomas's devil Ma.eau ooncerning the reward (foea) exchanged 

with the portion of land disputed (RATA). The portion of land Rata within 

Faubako its bounda.ry follows mala stream reaches (NAMO) Tala.nga.idenge across 

slop Rara/Ngalit~~,leo reaohes Kono streams goes do~~ into Dala river. 

This is how we know a.bout boundaries of Rata disputed wi thin Faubako land. 

Before Koula arrived in Ma:na'ano boundary lines already established of the 

r..isputed area.. 

v1hen Koula arrived in Mana.' a.no the devil Guliniu already died he was killed 
of oi vil war and the reward was offered. When this dispute brought before 

chiefs of Dala. they made settlement that Faubako is Joseph's customary 

land and Rata portion (disputed) belongs to Thomas 'Nasi. That all I have 

to BaJ in Court. 

Francis Gwa,1agau' s signature. 

Qqestion b:( Plaintiff to mr5 
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AI Only those 3 men arrived to my tribe I know them but their father I 

did not know. 
Q2: Who Wfi'8 yau:r devil live at Anotafa Sioro or Basiniu? 

a': AraJa]amoa then oame down to Sioro. 

l~.3: How do you prove to this oourt they were brothers? 

AI They oame together from Gao land (Isabel). 

Q4: Were you there to prove that they were brothers? 

AI They arrived to me and knew them well they were brothers and told my 

devil. 

Q5: Is Anotafa land situated in the sea ooast or in the bush? 

A: Anotafa is in land area (near Sufau). 

Q6: How far from Anotafa to Oreoreiasi land? 

A: I did not measure it but Oreoreiasi is wi thin one area of Sufau land. 

Q7: Can you tell the distance between Oreoreiasi and Sufau? 

A: This side of Dala river or Oreoreiasi other side of Banio stream 

(kaka.ra. areas). 

Q8: Why did Maeau make the pudding? 

A: Maeau made pudding to put hot stones to kill the eight giants and 

poured water behind. 

Q9: Is that true Maean killed the eight giants? 

AI Yes. 

Q10: Can you name the names of the eight giants (fafa.nga.)? 

A: 1. Abulalamoa 2. Gwafeabu 3. Ma.rnla.1:u 4. Aktmirodo 5. Leberii 6. Lofeabu. 

7. Akwai 8. Ulua.1:u. These are the eight giants of Oreoreiasi tribe. 

q11: Giant already killed 'Who married the 1'1OIDall of Oloda tribe? 

A~'- Ma.nifoa giant of Oreorei tolo married at Oloda not giant of Oreoreiasi. 

Question by cOurt 

Q12: Where was Guliniuburied? 

AI He was buried in Faubako land. 

Q13: Where was Kaula buried? 

A: Morodo land. 

Q14: Where was Maeau buried? 

AI He was taken baok to his home at Ufibu land. 

Q15: Who gave land Faubako to Guliniu? 

A: Aralalamoa gave him land to settle in. 

Q16: Do you tell this Court the truth about the settlement you did about 

this case? 

A: Yes. 

Q17: Who owns Rata portions of Faubako land? 

A: Joseph owns Faubako and Rata to Maeau. 
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Court finds that in ohiefs settlement Thomas was the oomplainant and 

Joseph Kobusu and Bartholomew Melo were defendants. That Mr. Leonard 

Nanai mae was the only witness to Defendants. Complainant witnesses that 

time Mr. Okole Ramolelea witness or PW2 now sat as seoond (2) witness to 

Thomas in ohiefs panel now P10 Daniel :Buarafi his seoond names witnessing 

in this Looal Court today. 

That Franois Kwalaga.u the Chairman of the ohiefs panel now beoame the 5th 

wi tness to Defendant Thomas in this Local Court. These are the minor ohanges 

have taken places in these two Court sessions. This Court found that the 

two parties steam from two different genealogies and tribes. Leonard :from 

Toabai ta through Waneta. who was bought by the devil of Joseph Kobusu and 

Bartholomew Melo to Faubako land. While Thomas Wasimaele desoended of Maesa 

of Ufibu tribe (high land) of Kwara'ae blsb. 

Court found that the plaintiff Leonard Nanaimae did not make olear in Court 

his stand whether he is a. spokesman for Joseph Kobusu and Bartholomew Melo or 

he is a pure plai.ntiff of this oase in defending the defendant Thomas claim., 

He did not want to give his genera.logr and submit his map to the Court 

beoause they were not talking about the whole land Faubako 1ut only a 

portion of land call Ratani. 

Mr. Leonard failed to produoed his map and presented his genealogy in Court 

vlhioh is the prinoipal part; of land case to show how many many generation 
"-you:r"""tr:i:Desmen inhabited the land in dispute only then your tribesmen gave 

arlay any portion of land to other tribes. 

Court found that Plaintiff Leonard denied his devil Koula never gave away 

any part of his Faubako laxid to any tribe or for any reward (fooa) as 

defendant Thomas olaimed. Leonard also olaimed that his devil Koula never 

took part of any reward (foea) with Thomas devil Naeau (m). 

PW1 - Davidson Tua told Court that the ransom gift reward (fooa) had took 

place in Aebusu land between Niubo and Defendant's devil Maeau (m) I did 

not hear any exchange of reward between Maean and the devil Koula of Faubako 

land as Defendant olaimed. 

PW2 - J. D Daniel Bua:rafi stated that his devil Niubo of Ae1usu gave reward 
to Maeau Thomas devil for the killing of the giants of Aebusu land. 

DW1 - Leonard Na.na.ima.e stated his devil Amauala maintained a join relationship 
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carried them for ffi$. They were Anotafa. tribe and. Ta.bakokoa. tribe. 

Due to this reason Mr. Leonard agreed that the devil Gqliniu 'Was the genuine 

man of Faubako tribe. He denied Koula. because he never made relationShip tie 

'.rith me or made response to this request. 

Dv14 - Leonard Kaliwane(m) sta.ted Leonard Nanaimae the spokesman came up in 

Court and denied Guliniu the devil of Faubako which Joseph Kobusu born related 

to on female linealogy~ Guliniu was the true devil of Fauba.k:o land ..mo gave 

the portion of land Rata:n1 to ,Thomas devil Ma.eau (m). The reward had taken 

place in Aebusu land. 

DW5 - Francis Kwala.ga.u mentioned that the three men came and. am ved to his 

devil at Anotafa later they went up to Faubako then Niuboo went to Oreore 

and put up the rea.,'T'(], to kill the giants (fafa.nga.) of Oreoreia.si. Mr. Francis 

Kwalagau confirmed that the reward took place and taken by Maeau and his friend 

Guliniu. 

'J:'he Court having considered plaintiffs claim and his witnesses, f01.Uld that 

his claim of denying Thomas right of ownership over Rata.ni land wi thin 

Faubako land has no proper foundation. His witness fail to disprove that 

Ratani land was given to Maeau in exchange of reward bean given to Guliniu(m). 

And having considered the defendant counter claim and his eitnesses, the 

Court is satisfied that the defendant Thomas in defending his right of 

ownership over Ratani land has established himself for such right o~~ 

o-wnership. His witnesses have proved that there was a reward given to 

Maeau and in exchange Guliniu took the reward and gave a. portion of land 
~, 

to r,Taeau. 

DECISION: Mr. Thomas has the right of ownership over the RATANI wi thin 

Faubako and Court -dismissed Plaintiff" s claim of denying Thomas, right or 

ownership of RATANI being a. reward given to MAEA,U (m). 

Right of Appeal E:x;plained - e~iring date 11/9/91 - 11/12/91 or 90 days. 

Court officia.ls: J. S. Meke VP 

S. !1anu:wao 

P.T Arange 

1. Keba.1 

Dated 11/9/91. 
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CM 

C/Clerk:. 


